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امام علی)ع(:

خودپسندى، سرآغاز کم خردی است.

میزان الحکمه، ج 7، ص4۹

سخن روز

سختی های متروسواری برای فریبا نادری
کمتر فستیوال و جایزه ای برگزار می شود 
بی آنکه حرف و حدیثی درباره اش شـــکل 
نگیرد، آنچنان کـــه برخی گرد و خاکی که 
بعـــد برپایـــی جشـــنواره ها به پا می شـــود 
را مصداقـــی بـــر دیده شـــدن نتایـــج آنها 
می داننـــد. جشـــنواره فیلـــم فجـــر که به 
تازگـــی پرونده چهل و ســـومین دوره اش 
بســـته شـــده هـــم از ایـــن امر مســـتثنی 

نیســـت و رد پـــای حواشـــی و واکنش هـــای همچنـــان ادامـــه دار بـــه آن را می تـــوان در 
صفحات اهالی هنر و شـــبکه های مجازی دیـــد. منوچهر اکبرلو، منتقد ســـینما در یکی 
غ بهترین  از اســـتوری های خـــود تصویـــری از مصاحبه  اخیر فریبـــا نادری، برنده ســـیمر
نقـــش اصلی زن برای فیلم شـــوهر ســـتاره را منتشـــر کرده، البتـــه با اکتفا بـــه نقل قول 
کوتاهـــی از این بازیگر ســـینما کـــه گفته: »نقش خیلی ســـختی بود. چون تجربه ســـوار 
شدن مترو را نداشـــتم.« اکبرلو مصاحبه را به اشتراک نگذاشته، فقط همین یک جمله 
را کنار تصویر گفت وگوی مذکور اســـتوری کرده اســـت، حالا که ایـــن قصدش کنایه زدن 
بـــه خانم بازیگر بـــوده یا نه بـــا خودتان! نـــادری در ایام برپایی جشـــنواره دربـــاره ایفای 
نقـــش در این فیلم گفته بـــود: »برای اینکه بـــه نقش نزدیک شـــوم، تنهایی های زیادی 

داشـــتم؛ چون زیست ســـتاره با زیســـت من بســـیار فرق می کند.«
 

»پیرپسر« را در وطنش اکران کنید
گفت وگـــوی آپارات با حامد بهـــداد درباره فیلم »پیر پســـر« یکی از مطالبی اســـت 
کـــه در شـــبکه های اجتماعی وایـــرال شـــده و بازتاب زیـــادی میان مردم داشـــته، 
علاقه مندانـــی کـــه داد از نهادشـــان برآمـــده که چرا ایـــن فیلم چند ســـال توقیف 
بوده و اصلاً چرا نباید اکران شـــود؟ حامد بهداد که خودش یکی از شـــخصیت های 
اصلـــی این فیلم اســـت در مصاحبه تـــازه اش گفته: »پیر پســـر را اکـــران کنید تا در 
وطن خودمان دیده شـــود.« بســـیاری از منتقدان نقش آفرینی حسن پورشـــیرازی 
غ فیلم فجر دانســـته و آن را در  در فیلـــم را فراتر از جشـــنواره های داخلی و ســـیمر
قـــد و قامـــت جایزه ای بـــه بزرگی اســـکار می داننـــد. با آنکه بســـیاری تأکیـــد دارند 
کـــه حامـــد بهـــداد و لیلا حاتمی هـــم درایـــن فیلم بهتریـــن بازی   ســـال های اخیر 
خـــود را ارائه کرده اند امـــا همچنان این حضور حســـن  پورشـــیرازی در نقش غلام 
باســـتانی اســـت که درباره اش می گویند و می نویســـند. به گفته معدود افرادی که 
»پیر پســـر« را دیده اند، پورشـــیرازی در این فیلم کاراکتری بی ســـابقه در ســـینمای 
ایـــران را بازی کرده و توانســـته بازتابی از پلیدی، رذالت و کثیفی را در کســـوت یک 
پدر به تصویر بکشـــد. بهـــداد دربخش دیگـــری از همین گفت وگـــوی پربازدید که 
خـــودش هم آن را بازنشـــر کرده، گفتـــه: »این روزهـــا می بینم که منتقـــدان چقدر 
شـــریف از ایـــن می گوینـــد که پیرپســـر باید اکران شـــود. مـــن هم این خواســـته را 
دارم. از دوســـتانم، از کســـانی کـــه صاحب منصـــب و صاحب اختیار هســـتند این 
را می خواهـــم، اینکـــه کمک کنید ایـــن فیلم در وطـــن خودمان اکران شـــود. این 
فیلم هـــا به فســـتیوال ها می رونـــد و می آیند. امـــا هیچ کدام لذت تماشـــای فیلم 

با مردمان خودمـــان را ندارند.« 

رخشان بنی اعتماد
راوی شد

»ستاره پسیانی« جایگزین مادرش 
در نمایش »صابر ابر« شد

 خوشحالی اکبر زنجانپور
از تماشای »یوزف کا«

»تیســـتو سبزانگشـــتی« عنـــوان کتابـــی 
نوشـــته »موریس دروئون« با ترجمه لیلی 
گلســـتان اســـت که کانون پرورش فکری 
کودکان و نوجوانان آن را منتشـــر کرده و 
ابراهیـــم حقیقـــی تصویرگر و طـــراح روی 

جلد کتاب اســـت. 
تیســـتو  « تـــی  صو ن  ســـتا ا د ینا  ســـو
سبزانگشـــتی« را پنجشـــنبه، 25 بهمـــن 
20 قســـمت  ۹ صبـــح در  1403 ســـاعت 
منتشـــر می کند. این داســـتان صوتی به 
امیرحسین کاشـــانیان تقدیم شده است 
که بـــا صدای رخشـــان بنی اعتماد روایت 

می شـــود./ ایـــران

نمایش »یوزف کا« نوشـــته مشترک محمد 
بـــه  چرم شـــیر و فرهـــاد مهندس پـــور، 
کارگردانی شهروز دل افکار و تهیه کنندگی 
امید معلم، شـــامگاه سه شـــنبه 23بهمن 
از  برخـــی  بـــا حضـــور  را  اجـــرای خـــود 
چهره های فرهنگی و هنری در تماشاخانه 
نوفل لوشـــاتو آغـــاز کـــرد. اکبـــر زنجانپور 
از بازیگـــران ایـــن نمایـــش روی صحنـــه 
آمد و گفـــت: آدم بـــا دیدن ایـــن نمایش 
خســـتگی اش در می رود. برای بیان حس 
خودم نســـبت به این اجرا باید بگویم که 
مدتی اســـت بغضی داریم ولی امشب این 

اجـــرا بغض مـــا را باز کـــرد./ مهر

و  نقـــوی  فاطمـــه  کســـالت  دلیـــل  بـــه 
تشـــخیص پزشـــک برای اســـتراحت این 
بازیگر باســـابقه، ســـتاره پســـیانی در این 
مقطع زمانی در نمایش »امشب به صرف 
بـــورش و خون« به کارگردانـــی صابر ابر به 
ایفـــای نقـــش می پـــردازد. بر این اســـاس 
»امشـــب به صرف بورش و خـــون« که روز 
سه شـــنبه 23 بهمـــن بـــه صحنـــه نرفت، 
چهارشـــنبه 24 بهمـــن نیز اجرا نشـــد، از 
امـــروز 25 بهمـــن بـــا حضـــور صابـــر ابر و 
ستاره پســـیانی اجرای خود را در کرباکس 
پردیس تئاتر و موســـیقی دِکر )باغ کتاب( 

از ســـر می گیرد./ایسنا

سرمایه بدون فرهنگ شکست می خورد

نقل قول

قـــدرت ســـرمایه در عرصه فرهنـــگ و هنر بـــدون تعامـــل با اهالـــی فرهنگ 
و هنـــر موفـــق نخواهـــد بـــود و قطعـــاً در ایـــن رودررویی ســـرمایه شکســـت 
می خـــورد. همین طـــور کـــه در رودررویـــی صداوســـیما بـــا 
هنرمندان، صداوســـیما مخاطبش را از دســـت می دهد 
و اگـــر هنرمندانـــی کـــه می تواننـــد مخاطـــب را جذب 
کننـــد، بین مردم ریشـــه دارنـــد و مخاطـــب دارند، با 
صداوســـیما قهر کنند، بازنده صداوسیماســـت. این 
اتفـــاق می توانـــد دقیقـــاً بـــرای پلتفرم هـــا هـــم تکرار 
شـــود. اگـــر دچار ایـــن باور شـــوند که قدرت ســـرمایه 
اســـت و اگر پـــول بدهیـــد، هنرمنـــدان همـــه کاری 

می کننـــد، قطعـــاً اشـــتباه بزرگـــی می کنند.

گزیده ای از سخنان »همایون اسعدیان« 
کارگردان و فیلمنامه نویس به بهانه زادروزش

شازده کوچولو
آنتوان دوسنت اگزوپری

تنها با چشـــم دل می توان درســـت دید؛ چیزهای 
مهم با چشم ســـر قابل  دیدن نیستند.

دیالوگ

هیچ صندلی ای پایدار نیستنگاره

طراح:هانی عباس

عکس نوشت

از قاب هـــای مانـــدگار جشـــنواره چهل و ســـوم 
فیلـــم فجـــر کـــه بـــه یـــادگار مانـــده این ژســـت 
خلاقانه فرهاد آییش درموقعیت فتوکال اســـت 
که پوســـتر جشـــنواره را به عکـــس پیوند می زند 
تا ایـــن قاب، بـــه تصویری جذاب و زنـــده تبدیل 
شـــود. انگشـــت دســـتش را زیـــر پرنـــده درون 
پوســـتر قـــرار می دهـــد تا از یـــک خطـــای دید، 
ایده ای تماشـــایی بـــرای عکاســـی بســـازد. این 
حرکت، شـــمایلی از ماهیت بازیگری هم است. 
بازیگـــر از زبـــان بدنش بـــرای انتقـــال مفاهیم و 
تجربه ها بهـــره می برد و معنا می ســـازد. چنانکه 
لبخنـــد رقیـــه چهـــره آزاد و رد نگاهـــش در اینجا 
بـــه میزانســـنی کـــه فرهـــاد آییـــش خلـــق کرده 
گره می خـــورد و معنایـــی نمادیـــن می یابد. این 
عکـــس، یکـــی از بهتریـــن عکس هـــای فتوکالی 
امســـال بود که تصویری خلاقانه از نســـبت یک 
بازیگر با پوستر جشـــنواره ایجاد کرده و سویه ای 
ســـه بعُدی بـــه آن بخشـــیده اســـت. عکس هـــا 

اینگونـــه ماندگار می شـــوند.

از خطای 
 دید

به ایده 
خلاقه

روایت یک موسیقی 6 هزار ساله
این نوازنده درگفت و گو با »ایران« درباره جشـــنواره 
موســـیقی فجـــر گفت: »جشـــنواره موســـیقی فجر 
ســـال ها قبل با عنوان جشن ســـرودهای انقلابی 
برگـــزار شـــد و بعد ها نـــام آن تغییر کـــرد. آن زمان 
آقای محمـــد رضا درویشـــی عاشـــیق ها و در واقع 
هنرمنـــدان موســـیقی نواحـــی ایـــران را بـــه ایـــن 
جشـــنواره معرفـــی کـــرد و در واقـــع اولیـــن حضور 
هنرمندان موســـیقی اقـــوام ایران در یـــک رویداد 
ملی با عنوان جشـــنواره موســـیقی فجـــر بود و بعد 
از آن جشـــنواره موسیقی نواحی ایران شکل گرفت 
و فعالیـــت ایـــن هنرمندان به گونـــه ای دیگر بود.«

 6 از  بیـــش  او می گویـــد: »موســـیقی عاشـــیقی 
هـــزار ســـال قدمـــت دارد و کتیبه هایـــی کـــه در 
آســـیای میانه و همدان کشـــف شـــده، گـــواه این 
موضـــوع بوده اســـت. نوازندگانی که سازهایشـــان 
را درســـینه های خـــود نـــگاه داشـــته و می نوازنـــد و 
البته در داستان های حماســـی دده قورقود، به آن 
اشاره شـــده است و در ادامه موســـیقی عاشیقی را 
این گونـــه تعریف می کنـــد: »عاشـــیق ها؛ نوازنده، 
آهنگســـاز، روایتگر مقام های حماســـی و عاشقانه 
و داســـتان های کهن و ریش ســـفید و مورد احترام 
مردم هســـتند و از ســـوی مردم انتخاب می شوند 
و برایـــن باورند که این هنر از ســـوی خداوند به آنها 

هدیه شـــده است.«

اوضاع ناخوش احوال موسیقی اقوام
عاشـــیق احـــد بـــه انتخـــاب گروه هـــای نواحی در 
جـــدول جشـــنواره و تمرکـــز ایـــن اجراهـــا در برج 
آزادی اشـــاره و بیان کرد: »ضمن تشـــکر از مدیران 
دولتی و مسئولان ارشـــاد و همچنین رئیس و دبیر 
جشـــنواره و دیگـــر برگزار کننـــدگان بایـــد بگویم، 
هنرمندان موســـیقی نواحـــی ایـــران گنجینه های 

ارزشـــمندی هســـتند و حضور هر یک از آنها در این 
ســـرزمین غنیمت است. موســـیقی ای که با فوت 
هریـــک از این گنجینه هـــا، از بین مـــی رود و مانند 
و جایگاهـــی ندارنـــد. بنابرایـــن لازم اســـت قـــدر و 
ارزش این هنرمندان را دانســـت و به جایگاه شـــان 
ارج نهـــاد و نگذاریـــم فراموش شـــود و بـــه آن بها 
داده شـــود. هرچنـــد در ایـــن یکـــی – دو دهه اخیر 
موســـیقی های غربـــی جایگزیـــن موســـیقی های 
اصیل شده اســـت و تمامی ســـالن ها را به تسخیر 
خـــود در آورده اند و جای تأســـف اســـت که بگویم 
ســـالن هایی کـــه بـــه موســـیقی اقـــوام اختصاص 
داده شـــده هـــم به لحـــاظ تعـــداد صندلـــی و هم 
فضای انتخاب شـــده نســـبت بـــه موســـیقی پاپ 
بســـیار متفـــاوت اســـت. بنابرایـــن انتظار مـــا این 
اســـت ســـالن های بهتری را بـــه موســـیقی نواحی 
ایران اختصـــاص بدهنـــد و با اطمینـــان می گویم 
ایـــن پتانســـیل در این موســـیقی وجـــود دارد. چرا 
کـــه عاشـــیق ها مخاطـــب دارنـــد و مـــردم بـــه این 
موســـیقی علاقه مند هســـتند. البته ضـــرورت این 

امـــر تبلیغـــات دراین زمینه اســـت.«
ایـــن نوازنـــده نـــام آشـــنای ســـازقوپوز در ادامـــه 
صحبت هایـــش گفـــت: »طی ایـــن ســـال ها تمام 
تلاشـــم بهتر دیده شدن و شـــنیده شدن موسیقی 
عاشـــیقی بوده اســـت. موســـیقی ای که ریشـــه در 
فرهنـــگ و هنر کشـــورمان دارد و نبایـــد بگذاریم از 
بین بـــرود و براین اســـاس ســـعی من بـــر این بود 
آن را به موســـیقی روز نزدیک ترکنم و در این زمینه 
از ســـازهایی چون کوبه ای بهره بیشـــتری ببرم که 
مورد پســـند مـــردم باشـــد و در کنار آن معیشـــت 
خودمان نیز تأمین شـــود. چاره ای هـــم غیر از این 
نداریـــم و باید آثارمـــان را به گونـــه ای تنظیم کنیم 
که مـــردم از موســـیقی نواحـــی ایران لـــذت ببرند 
و مـــورد  توجه شـــان قـــرار بگیـــرد. البته بـــا حفظ 

اصالـــت و چهارچوب هایـــی کـــه دراین موســـیقی 
تعریف شـــده است.«

هیچ دفاعی از موسیقی خودمان نداریم
او می گویـــد: »انتخاب موســـیقی برای مـــن از روی 
عشـــق و علاقـــه بـــوده و همچنـــان این مســـیر را 
دنبـــال می کنـــم و درهمان ســـال ها تـــلاش کردم 
تمامی داســـتان ها و روایت های موسیقی عاشیقی 
را بیامـــوزم و آموختـــم تـــا اگر فـــردی دراین بـــاره از 
من ســـؤالی کرد، بتوانم پاســـخگوی او باشـــم. اما 
متأســـفانه در نســـل امـــروز ایـــن ســـنت ها کمتر 
دیده می شـــود یا وجـــود ندارد و آن تـــلاش و علاقه 
و انگیـــزه کمرنگ شـــده اســـت. اما شـــرایط امروز 
تغییر کرده و بیان داســـتان های موسیقی عاشیقی 
برای اغلـــب جوانان کســـل کننده اســـت. جالب 
اســـت بدانید با توجه به اصالت موسیقی عاشیقی 

و ســـازهای آن وقتی به جشـــن عروســـی دعوت
مـــی شـــویم بایـــد در کنـــار ســـازهایمان، ارگ را 
هم همـــراه کنیـــم تا بـــرای مـــردم قابل شـــنیدن 
باشـــد. چرا که مـــردم دیگـــر حوصله داســـتان ها 
وروایت های عاشـــیقی را ندارند و تمام توجه شـــان 
بـــه جنـــس دیگـــری از موســـیقی بویژه موســـیقی 
غربـــی اســـت و آن را الگوی خـــود قـــرار داده اند و 

هیـــچ دفاعـــی از موســـیقی خودمـــان نداریم.«

نا مهربانی رسانه ملی با موسیقی اقوام 
ایران

سرپرست گروه موســـیقی عاشیقلار با گلایه مندی 
از رســـانه ملی اظهار کـــرد: »مدتی قبل بـــه یکی از 
شـــبکه های تلویزیونی دعوت شدم و مجری از من 
خواســـت ســـازم را در پایین دکور نگه دارم تا دیده 
نشـــود. مگر چنین چیـــزی وجـــود دارد؟! مدیران 
شـــبکه های مختلف رســـانه ملی کاملاً ســـلیقه ای 

عمـــل می کننـــد و گاهـــی موافـــق به نمایش ســـاز 
هســـتند و گاهی مخالـــف آن. این درحالی اســـت 
که ســـازهای ملـــی باید دررســـانه ملی بـــه نمایش 
گذاشـــته شـــود تا مردم، بویژه نســـل جـــوان با آن 
آشـــنا شـــوند و حداقـــل نـــام آن را بدانند نـــه آنکه 
ســـازقوپوز را به نام گیتار بشناســـند.  عاشیق احد 
از پژوهشـــگران موسیقی عاشیقی اســـت و در این 
باره اظهار کرد: »حرفه اصلی من اجرای موســـیقی 
اســـت و پژوهش ام درعرصه موســـیقی عاشـــیقی 
بوده و در این زمینه یک داســـتان همانند داستان 
کوراوغلی نوشـــته ام. در واقع هدفم جســـت وجو 
و بررســـی ریشـــه های ایـــن موســـیقی اســـت و در 
شهرهای مختلف پژوهش های بسیاری داشته ام. 
موســـیقی عاشیقی در مناطق مختلف ایران اندکی 

در ســـازها و روایت هایشـــان متفاوت است.«
 او در ادامـــه افـــزود: »در موســـیقی اقـــوام ایـــران 
پژوهشگرهایی هســـتند که برای کشف هنرمندان 
گمشـــده این هنر، شهر به شهر و روســـتا به روستا 
می گردنـــد تا این موســـیقی را زنده نگـــه دارند من 
نیز طی این ســـال ها تلاشـــم بر این است موسیقی 
عاشـــیقی از بین نرود. ســـال ها قبل بـــا هنرمندی 
از اهالی مرند آشنا شـــدم که روایتگر داستان های 
عاشـــیقی بـــود و هـــر گاه ایـــن داســـتان ها را برایم 
تعریـــف می کرد اشـــک می ریخت و چون ســـوادی 
نداشـــت از من خواست این داســـتان ها را برایش 
بنویسم اما به دلیل مشـــکلات کاری فرصتی پیش 
نیامـــد نزد ایـــن هنرمند بـــروم و یک روز شـــنیدم 
فوت شـــده اســـت و بســـیار متأثر شـــدم و تمامی 
این داســـتان ها هم بـــا او به زیرخـــاک رفت. براین 
اســـاس وظیفه پژوهشگران اســـت که در این باره 
تمامی تلاش های خـــود را به صورت جـــدی دنبال 
کننـــد، نه آنکـــه اطلاعاتشـــان از فضـــای مجازی و 

اینترنت جمع آوری شـــود.«
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عاشیـــــــقهاعاشیـــــــقها
یکعالمَعاشقدارندیکعالمَعاشقدارند

عاشیق احد ملکی علیشـــاه، خواننده و 
نوازنده قوپوز از اســـتان آذربایجان شرقی گفت وگو

و از هنرمندان نام آشـــنای موســـیقی اقوام 
ایـــران اســـت کـــه درشـــب اول چهلمیـــن 

جشـــنواره بین المللی موســـیقی فجر به روی صحنه رفت. موســـیقی ای که ریشـــه ای کهن دارد و 
در شـــهرهای مختلف ایران همچنان نواخته می شـــود. اما به گفته عاشیق احد باید موسیقی مان 

به روز باشـــد تا بتوانیم دیده شـــویم، چرا که موســـیقی های غربی و موســـیقی پاپ نـــگاه مخاطب و 
نســـل جـــوان را بـــه خود جـــذب کرده اســـت و دیگر صـــدای ما بـــه گوش نمی رســـد. عاشـــیق احد در 

جشـــنواره چهلم موســـیقی فجر با قطعـــات فولکلوری همچون اردوبادی، لشـــکری، شـــیروان هاواســـی، 
نارآغاجی، آنا ماهنیســـی خالق ماهنیسی، یایما گوزلله مه سی، یانیخ کرم، ششنگی، شاهســـونی، اووشاری، دئییشمه، مخمس، 
و دو نـــوازی بالابان میزبان مخاطبانش درســـالن رودکی بود که البته در این کنســـرت، عاشـــیق علی محمـــد برزگر)نوازنده قوپوز 
و خواننده همـــراه(، ابوالفضل محمد زاده )نوازنـــده قوپوز(، داریوش غیبـــی )نوازنده بالابان(، تاریـــوردی حیدری)نوازنده قاوال( 

و فیروز قربان اصل )نوازنده قوشا ناغارا( او را همراهی کردند.

 گفت و گو با استاد احد ملکی
 به بهانه حضور و اجرایش در چهلمین

جشنواره بین المللی موسیقی فجر


